## التقسيم عند شيخ الإسلام ابن تيمية في مسائل الصفات استدلالا وردا

إعداد الطالب

نايف محمد عبدالله مهدلي مقدم لنيل درجة الماجستير (تخصص العقيدة والدعوة) بقسم الشريعة والدارسات الإسلامية

إشراف الدكتور محمد سعيد حامد ال مدشة الغامدي

كلية الآداب والعلوم الإنسانية جامعة الملك عبد العزيز حدة – المملكة العربية السعودية ٢٠١٧-١٤٣٨

### المستخلص

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين سيدنا محمد وعلى آله وصبه أجمعين ، أما بعد:

فهذا بحث بعنوان " التقسيم عند شيخ الإسلام ابن تيمية في مسائل الصفات استدلالا وردا " ويهدف البحث إلى دراسة مفهوم التقسيم كأحد أقوى طرق الاستدلال والرد، وضبط حده وشروطه، والوقوف على نماذج من كتب شيخ الإسلام ابن تيمية رحمه الله في باب الصفات، متبعاً في ذلك أدوات البحث العلمى، وكانت مواضيع الرسالة مرتبة على النحو التالي:

المقدمة وفيها ذكر لخطة البحث وأهمية الموضوع والمنهج الذي سلكته، وتمهيد ذكرت فيه نبذه عن حياة شيخ الإسلام ابن تيمة رحمه الله، واشتمل الفصل الأول على التعريف بالسبر والتقسيم في اللغة وكذلك في اصطلاح المتكلمين والأصوليين والمناطقة وعلماء البحث والمناظرة، مع ذكر نماذج لهذه الطريقة من القرآن الكريم، وعند علماء السلف والمتكلمين، وأما الفصل الثاني فقد اشتمل على استخدام التقسيم في مسائل العقل والنقل، واشتمل الفصل الثالث على التقسيم في الألفاظ المحملة كالحيز والجهة والجوهر والعرض وغيرها من الألفاظ، والفصل الرابع والأحير اشتمل على الاستدلال والرد بالتقسيم في مسائل الصفات، ثم الخاتمة وأهم النتائج والتوصيات.

# Ibn Taymiah's concept of Taqseem with regard to Allah's Attributes and his utilization of it in both: refute and rebuttal

### **Student Preparation**

Naif Mohammed Abdullah Mahdali (specialty) Department of Sharia and Islamic Studies

The supervision of Dr Mohammed Saeed Hamed Al - Ghamdi

Faculty of Arts and Humanities
King Abdulaziz University
Jeddah-Saudi Arabia
1438-2017

#### **Abstract**

All praise is due to Allah. And may peace and blessing be upon Prophet Muhammed and upon whoever follows his steps and guidance till the day of judgment.

This is a research entitled as "Ibn Taymiah's concept of Taqseem (Limitation) with regard to Allah's Attributes and his utilization of it in both: refute and rebuttal".

The goal of this research is studying Taqseem as one of most powerful ways of refutation as well as determining its characteristics and conditions, by taking examples from Ibn Taymiah's books; specifically, from the chapters dedicated for dealing with Allah's Attributes. During this research I honestly followed the scientific method and I have arranged the topics as follows:

**An Introduction** where I described the research plan, its importance and the way I dealt with the issue. Also I included a foreface where I briefly shed light on Ibn Taymiah's biography. The First Chapter included the Terminological and the practical definitions of Subr (Testing) and Tagseem with regard to the people of: Kalam, Jurisprudent, Philosophy and search & debate. I also mentioned examples of Tagseem's implication from Quran as well as from the speech of the Muslim scholars and the people of Kalam. For the Second Chapter, it's fully dedicated for the usage of Taqseem regarding intellectuality & Testimony. However, the Third Chapter discussed the concept of Tagseem in the abbreviated expressions such as Aljeha (Direction), Aljawhar, (Independent Entity) Alaradh (Dependent Entity) and some other expressions Concerning the Fourth Chapter, showed the way Taqseem may be used to refute the arguments of the deviants regarding the issue and it included the argument of Tagseem in Allah's Attributes issues, also, the conclusion and the research outcomes & recommendations